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Overskrift Overordnet beskrivelse 
af problemet 

Beskrivelse af 
løsningsforslag 

Statslig eller  
lokal regel 

Navn Modtaget Orientering om afgørelse/ 
Forslag til ekspedition 

Den 
kommunale 
budgetlægning 

Det er svært for en stor 
kommune at ligge et 
retvisende budget når der 
hvert år skal laves en ny 
økonomi aftale mellem 
Finansministeren og KL. 
Der er altid store 
økonomiske 
usikkerhedsmomenter 
frem til efter 
sommerferien hvor 
budgetlægningen næsten 
er på plads. 

Jeg vil gerne foreslå at 
Viborg Kommune får lov 
til at lave en 2 årig 
økonomi aftale. Derfor 
lyder mit forslag at den 
økonomiske aftale som 
bliver lavet for 
kommunerne kommer til 
at gælde for Viborg i 
både 2019 0g 2020. Det 
skal selvfølgelig 
prisfremskrives i aftalen 
men ellers er rammen 
gældende i 2 år. Vi har 
vores ideelle  andel af 
både drift og anlæg som 
skal overholdes samlet 
set de 2 år. 

Statslig kutyme Søren 
Kjær 
Roslyng 
Jensen 

22.05.18 De årlige økonomiaftaler mellem Regeringen og KL indeholder 
bl.a. rammer for kommunernes samlede driftsudgifter og 
anlægsudgifter. Aftalerne sikrer desuden, at kommunerne under 
ét har finansiering til de aftalte udgiftsrammer. Da kommunernes 
økonomi udgør mere end halvdelen af den samlede offentlige 
økonomi, er de årlige økonomiaftaler et vigtigt element i 
Regeringens finanspolitik. 
 
Økonomiaftalerne udgør med deres udgiftsrammer og 
finansieringselementer afgørende forudsætninger for alle 
kommuners budgetlægning. 
 
Det vurderes på den baggrund, at det vil være meget vanskeligt 
for Viborg Kommune at få en særaftale med 2 års varighed. 
 
Det foreslås, at Økonomi- og Erhvervsudvalget drøfter forslaget. 

 

Inddrivelse af 
kommuneskat 

Der ligger en stor 
restgæld ude ved 
borgerne i form af ubetalt 
kommune Skat. Samtidig 
mangler en del 
borgere/virksomheder 
også noget vejledning i 
hvordan skattereglerne 
fungerer. Dette betyder 
at Viborg Kommune hvert 
år mister flere millioner 
på Skat som skulle have 
været brugt på velfærd til 
borgerne. 

Viborg kommune får selv 
lov til at opkræve deres 
kommunale skat. Det 
bør overvejes om der 
skal laves et kommunal 
skattekontor som kan 
hjælpe virksomheder og 
borgere med at få betalt 
den rigtige skat. 

Statslig regel Søren 
Kjær 
Roslyng 
Jensen 

22.05.18 Den kommunale indkomstskat indgår som en integreret del af 
selvangivelsen. Den skattemæssige ligning og opkrævning er 
derfor også integreret med de statslige skatter. Det vil kræve en 
stor omlægning at adskille ligning og opkrævning af den 
kommunale skat fra den statslige skat, og det vil resultere i 
dobbeltarbejde.  
 
En alternativ mulighed kunne være at kommunen overtager 
inddrivelsen af både statslige og kommunale skatter og eventuelt 
andre fordringer. Dette vil bl.a. kræve en lovændring, som giver 
kommunen mulighed for at anvende tvangsmidler som f.eks. 
udlæg og løntilbageholdelse. Det vil desuden kræve ansættelse af 
personale og investering i IT-understøttelse af opgaven. 
 
Det foreslås, at Økonomi- og Erhvervsudvalget drøfter forslaget. 
 



Statslån Viborg kommune og især 
Viborg by er i storvækst. 
Det kræver naturligvis 
store investeringer i 
eksempelvis skoler og 
infrastruktur. Viborg har i 
mange år kæmpet med 
en mangelfuld 
omkringliggende 
infrastruktur ( Manglende 
motorvej ). Dette håber vi 
er løst i løbet at ca 10 – 
12 år. Viborg er nu gået i 
gang med at udbygge en 
helt ny bydel bestående 
af Arnbjerg og Taphede. 
Når de er færdig 
udbygget om ca 10 år vil 
der bo ca 5000 
mennesker. Hvis dette 
projekt skal lykkedes for 
Viborg Kommune har vi 
brug for en hjælpende 
hånd i form af lån til 
anlæg. 

Få lov til at optage 
statslån på 200 mio kr til 
ny skole i Overlund. Få 
lov til at optage statslån 
på 100 mio kr til ny 
omfartsvej bag om 
Houlkær og Overlund. 

Statslig regel og 
økonomiaftalen 
mellem 
Regeringen og 
KL 

Søren 
Kjær 
Roslyng 
Jensen 

22.05.18 Det er i økonomiaftalen for 2019 aftalt, at kommunernes samlede 
anlægsudgifter højest  må udgøre 17,8 mia. kr. I de seneste års 
økonomiaftaler har der været en tilsvarende anlægsramme, og 
det forventes også i de kommende års aftaler. 
Hovedbegrundelsen for anlægsrammen er at sikrer, at 
kommunerne ikke afholder for store anlægsudgifter og derved 
medvirker til at overophede efterspørgslen i især bygge- og 
anlægssektoren. 
 
Viborg Kommune har allerede i basisbudgettet 2019 - 2022 
anlægsudgifter, som overstiger vores størrelsesmæssige andel af 
anlægsrammen. Så selv om finansieringen af yderligere 
anlægsudgifter var på plads, vil det være meget vanskeligt for 
Viborg Kommune at øge anlægsudgifterne markant. 
 
Der indgår i økonomiaftalen for 2019 lånepuljer til 
anlægsprojekter for i alt 850 mio. kr., hvilket svarer til sidste års 
aftale. Viborg Kommune søgte sidste år om låneadgang for 50 
mio. kr. og fik godkendt låneadgang for 5 mio. kr. 
 
Det foreslås, at Økonomi- og Erhvervsudvalget drøfter forslaget. 

 


